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کسادی بازار خودرو در شب عید 
بــازار خریــدوفــروش خــودرو در آخرین 
هفته پایان سال ۹۹ همچنان شاهد کاهش 
خریدوفروش بوده و خبری از رونق معاملات 
نیست. کاهش قیمت ها در روزهای پایانی سال 
آن هم در بازار خودرو در حالی ادامه دارد که هر 
ساله بازار معاملات خودرو در ماه اسفند رونق 
داشت و به نوعی کسب وکار فروشندگان خودرو 
داغ بود ولی امسال رکود شدیدی در معاملات 
حاکم بوده و همه منتظر کاهش بیشتر قیمت ها 
هستند، به همین دلیل تمایلی به خرید خودرو 
نداشته و عمدتا می خواهند بازار انواع خودروهای 
داخلی و خارجی با کاهش بیشتر قیمت ها به ثبات 
برسد. به گزارش تسنیم، بررسی بازار خودرو در 
نخستین هفته جاری نشان از آن دارد که روند 
نزولی قیمت دلار، شیوع دوباره ویروس کرونا به 
همراه بی رغبتی مردم به خرید خودرو باعث شده 
تا همه ۱۴۰۰ را برای خرید خودرو انتخاب کنند.

جیب ها خالی و آجیل فراوان!
رئیس اتحادیه آجیل فروشان یزد با بیان 
اینکه خوشبختانه مشکلی در تامین و توزیع 
آجیل شب عید در استان وجود ندارد، گفت: با 
این حال متاسفانه توان اقتصادی مردم بسیار 
کاهش یافته و به عبارتی جیب آنها تامین نیست. 
محسن جلیلی پور ضمن اشاره به افزایش ۱۵ تا 
۳۰ درصدی قیمت آجیل بر اساس نوع و کیفیت 
آن در مقایسه با سال گذشته، تصریح کرد: 
عامل گرانی آجیل ناشی از کمیابی آن در بازار 
نیست بلکه به دلیل افزایش نرخ های حاشیه ای 
همچون افزایش قیمت حمل ونقل و دستمزد 
کارگران بوده است. به گزارش ایسنا، او ادامه 
داد: بازار فروش آجیل در آستانه نوروز نسبت به 
سال گذشته که قرنطینه های سختی در چنین 
روزهایی حکمفرما بود، وضعیت بهتری دارد اما 
قطعا جبران خسارات سال گذشته فعالان این 

حوزه را نخواهد کرد. 

سفرهای نوروزی لغو نمی شوند
وزیر راه وشهرسازی درباره جزئیات فعالیت 
ناوگان حمل ونقل عمومی و تورهای مسافرتی در 
ایام کرونا گفت: هیچ مصوبه ای برای عدم فعالیت 
شرکت های حمل و نقل عمومی صادر نشده است. 
به گزارش صداوسیما، محمد اسلامی افزود: 
ملاک فعالیت ناوگان هوایی، ریلی و جاده ای 
کشور، رعایت شیوه نامه های کرونایی است. او، 
ملاک فعالیت همه دستگاه ها را رعایت مصوبات 
ستاد ملی کرونا اعلام کرد و افزود: این مصوبات 
به هیچ وجه در ناوگان حمل ونقل عمومی زیر پا 
گذاشته نمی شود و چنانچه شرکتی در رعایت 
شیوه نامه ها کوتاهی کند با آن برخورد خواهد 
شد. اسلامی با بیان اینکه ناوگان حمل ونقل 
عمومی باید آماده سرویس دهی مناسب به 
هموطنان باشد، گفت: آنچه در مصوبات ستاد 
کرونا قید شده این است که در شهرهای نارنجی 
و قرمز، محدویت های بیشتری باشد. به گفته او، 
سامانه های صدور بلیت به سامانه های وزارت 
بهداشت متصل شدند و برای افرادی که مبتلا به 

کرونا هستند بلیت صادر نمی شود. 

رشد صادرات طلای سرخ 
نایــب رئــیس شورای ملی زعفران گفت: 
برآورد ها حاکی از آن است که رشد صادرات 
زعفران نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۴۰ 
درصد برسد. غلامرضا میری، با اشاره به اینکه 
بازار داخلی زعفران در رکود به سر می برد، اظهار 
کرد: با توجه به مشکلات اقتصادی حاکم بر کشور 
و گستره بیکاری اغلب صنوف همچون تالار های 
پذیرایی و رستوران به دنبال ویروس کرونا، مصرف 
زعفران کاهش یافته است. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، او افزود: همه ساله بخشی از 
زعفران تولیدی در شب عید در شیرینی پزی ها 
مورد استفاده قرار می گرفت که امسال تقاضای 
چندانی برای خرید از سوی این صنف وجود 
نداشت، همچنین همه ساله ۲۵ میلیون نفر زوار 
به مشهد می آمدند که امسال به شدت میزان زوار 
کاهش یافته است که در نهایت تمامی این عوامل 

بر میزان تقاضای بازار داخل اثر می گذارد.

صف طولانی در مرز بازرگان
مدیــرکل گمــرک مرزی بازرگان با اشاره 
به صف طولانی کامیون ها در این مرز، گفت: 
عدم همکاری کشور ترکیه و کندی پذیرش 
مهمترین عامل به وجود آمدن صف های طولانی 
شده است. مجتبی بازگیر در گفت وگو با ایسنا 
با اشاره به طولانی شدن صف کامیون ها در مرز 
بازرگان و گلایه مندی کامیون داران، اظهار کرد: 
در حال حاضر بیش از ۵۰۰ دستگاه کامیون در 
مرز بازرگان منتظر خروج از مرز هستند، که عدم 
همکاری کشور ترکیه به دلیل کندی پذیرش 
مهمترین عامل این مشکل شده است. او در 
ادامه با اشاره به اینکه در ماه های گذشته به طور 
متوسط ۴۰۰ دستگاه ورود به کشور ایران و ۳۰۰ 
دستگاه کامیون خروجی از مرز بازرگان صورت 
می پذیرفت، افزود: این میزان در هفته های اخیر 
از سمت ترکیه کاهش یافته و موجب تشکیل 
صف شده است. بازگیر با تاکید بر اینکه اکثر 
کامیون ها با تغییر مسیر خود از گمرک پلدشت 
و نخجوان به بازرگان موجبات ایجاد صف های 
طولانی شدند، افزود: افزایش عوارض ورود 
کامیون ها به خاک آذربایجان زمینه ساز آن شده 
است تا صف های طولانی در گمرک مرزی ۲۴ 

ساعتی بازرگان به وجود  آید.

گفــت و گــو
بیت ا... ستاریان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

بازار مسكن با طرح هاي سطحي متعادل نمي شود

آرمــان مــلی- محمــدسیاح: 
مسکن یکی از مهمترین احتیاجات مردم 
به حساب می آید که امروز با توجه به 
وضعیت اقتصادی موجود بیش از نیمی از 
هزینه های سبد خانوار را به خود اختصاص 
داده است، این هزینه ها در سال جاری با 
توجه به شتاب و رشد یکباره قیمت ها، 
رشد بیشتری داشت و باعث شد تا بخش بزرگی از مردم دچار 
مشکلات اساسی شوند. حالا مسکن در سال پیش رو یکی از 
نگرانی های جدی و مهم مردم تلقی می شود که مسئولان باید برای 
آن برنامه ریزی درستی داشته باشند تا بتوانند از التهاب این بازار 
بکاهند. در همین زمینه »آرمان ملی« گفت وگویی با بیت ا... ستاریان، 

تحلیلگر اقتصاد مسکن، داشته که در ادامه می خوانید.
وضعیت مسکن در سال 99 را چطور ارزیابی می کنید؟ 
چه اتفاقاتی در این سال برای بازار مسکن رخ داد که مورد 

توجه است؟
موضوع مسکن صرفا مربوط به امسال یا سال قبل نیست، مشکل 
مسکن مشکلی است که سال هاست با آن مواجه هستیم. امسال هم 
تقریبا به رغم اینکه کرونا شیوع پیدا کرد و علی القاعده باید کلا مانند 
مشاغل دیگر در رکود قرار می گرفت، دیدیم که تا شهریور ماه تقریبا 
ماهانه هفت الی هشت درصد رشد قیمتی داشت و بعد یکباره تقریبا 
تا آذر ماه متوقف شد و دوباره در دی و بهمن این رشد قیمت ادامه 
پیدا کرد. در اسفند هم هنوز کاملا این وضعیت مشخص نیست ولی 
پیش بینی ما این است که افزایش قیمت داشته باشد. مسکن تابعی از 
شرایط بسیار پیچیده اقتصادی است و نمی توانیم مسکن را در بافت 
خودش یا مسائل اجتماعی و رفتاری خاصی مثل رصد صرف آماری 
بررسی کنیم چراکه بردارهای کلان اقتصادی در آن تاثیر به سزایی 
دارند. به عنوان مثال زمانیکه وضعیت مسکن ایران را در دوره کرونا 
و رکود اقتصادی بین المللی بررسی کنیم می بینیم که در ایران به 
همان ترتیب که در برخی از شاخص های اقتصادی رشد داشته، رشد 
کرده است. این وضعیت نشان می دهد که بازارهای اقتصادی ایران 
متاثر از بردار های اقتصادی بین المللی است که در ایران رشد می کند 
و سربالایی و سرپایینی رشد را به وجود می آورد یا مسائل دیگری 
که می توان روی آنها بحث و بررسی کرد. پیش بینی ما این بود که 
در سال ۹۹ احتمال رکود وجود دارد ولی بردارهای اقتصاد جهانی 
باعث شد که مسکن از رکود خارج شود، یعنی به طریقی باعث شد 
کسانی که می خواستند سرمایه های خود را در کشورهای دیگر 
سرمایه گذاری کنند، در داخل این کار را انجام دهند؛ همه اینها را که 
بررسی می کنیم می بینیم که عملا رکودی که پیش بینی می شد، 
در بازار مسکن نداشتیم. برای سال ۱۴۰۰ که اقتصاد پساکرونا 
محسوب می شود مسائل و کنش و واکنش های اقتصاد بین المللی 
را در ایران خواهیم داشت. یعنی بحث حضور سرمایه های غرب به 
شرق خواهد بود که یکی از پایگاه ها احتمالا ایران باشد. بحث دیگر 
موضوع بودجه و سهم بخش بودجه عمرانی کشور است که یکی 
از بردارهای مهم اقتصادی محسوب می شود. موضوع بعدی بحث 
مسائلی مانند نیاز به مسکن است که تولید آن به حدی نبود تا بتواند 
نیازهای کشور را تامین کند و کسری بسیار بالایی در این حوزه 
وجود دارد. اینها همه پارامترهایی خواهد بود که به عنوان بردارهای 
مثبت رونق بررسی می شوند و اگر بخواهیم در مورد بردارهای منفی 
صحبت کنیم بحث انتخابات ریاست جمهوری و تاملی است که 
در موضوع سرمایه گذاری  در مسکن ایجاد می کند، بحث بعدی 
ایجاد جذابیت های دیگر برای سرمایه گذاری به منظور کاهش نگاه 
سرمایه ای به مسکن است. اینها مسائلی هستند که باید به آنها توجه 
شود، برای سال آینده احتمالا باز هم با توجه به همه بردارهای مثبت 

افزایش قیمت را خواهیم داشت. 
با توجه به وضعیت موجود، طرح های تولید مسکن از 
جمله طرح ملی مسکن یا جهش تولید مسکن، امکان اجرا 

شدن دارند؟ 
عمدتا دولت عاجز از تولید مسکن است، هیچ جای دنیا چنین 
اتفاقی نمی افتد و اینکه این طرح ها اصلا تاثیری در بحث مسکن 
ندارند. براساس طرحی که چهار سال پیش ارائه شد قرار بود که ۴۰۰ 
هزار واحد مسکونی ساخته شود، قبل از آن هم مسکن مهر، مسکن 
ویژه و مسکن اجتماعی و مسکن کارگران را داشتیم. این طرح ها؛ 
وظایف جاری همه دولت هاست. یعنی حتی دولت های کشورهای 
توسعه یافته که اصلا مشکل مسکن و قیمت آن را ندارند و این 
مساله ای حل شده است؛ سالانه ۴۰ تا ۵۰ هزار واحد مسکونی برای 
بخشی از پایین ترین دهک های جامعه تامین می کنند که هنوز هم 
با توجه به اینکه قیمت و اجاره مسکن در آن کشورها ارزان است، باز 
هم نمی توانند مسکن بسازند. همانطور که گفتم این وضعیت جاری 
همه دولت هاست، ما هم همینطور. ما نمی توانیم با موضوع مسکن 
مانند کشورهای توسعه یافته که این موضوع برای آنها حل شده، 
برخورد کنیم. الان مساله مسکن تقریبا نیمی  از جامعه ما را درگیر 
خودش کرده است و بیش از 7۰ تا 8۰ درصد هزینه سبد خانوار تمام 
کارمندان و کارگران و اقشار مختلف جامعه را هزینه های مسکن 
تشکیل می دهد. ما باید برای این موضوع اقدامی انجام دهیم. الان 
حتی اگر دولت ۵۰ یا ۱۰۰ هزار واحد مسکونی هم بسازد و به مردم 
تحویل بدهد باز هم با یک موضوع تکراری مواجه می شویم؛ یعنی 
فروش امتیاز! نمی توانیم موضوع مسکن را در قالب این نوع طرح های 
فانتزی حل کنیم. ساخت سالانه ۵۰ تا ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 

برای نیاز 6۰۰ هزار موردی تاثیری را ایجاد نمی کند.
با توجه به سرعت ساخت وساز حتما اجرای طرح ها زمانبر 
و در نتیجه افزایش قیمت را به دنبال خواهد داشت، آیا 
با توجه به این مورد مطرح شدن چنین طرح هایی دور از 

واقعیت نیست؟
حتمــا در کمیسیون هایی که این طرح ها مطرح می شوند این 
موارد را می دانند؛ می دانند طرح ۴۰۰ هزار واحد مسکونی یعنی 
هشت سال کار برای دولت و می دانند این واحدها با ۲۰، ۳۰ یا ۵۰ 
میلیون تومانی که الان گرفته می شود، ساخته نخواهند شد یا دولت 
خودش باید برای ساخت بودجه بگذارد یا از مردم پول بگیرد و دوباره 
همان اتفاقاتی که در مسکن مهر رخ داد را خواهیم دید. الان یک 
کارمند ساده باید روزانه شش تا هفت ساعت از کارکرد روزانه خود 
را برای تامین اجاره پرداخت کند درحالیکه افراد باید حداکثر یک 
ساعت ونیم کار کنند و اجاره شان را بدهند و مابقی ساعت کاری به 
تامین معیشت و سایر نیازمندی ها صرف شود. چطور می شود که 
مشکل مسکن پس از گذشت نیم قرن هنوز حل نشده است؟ آیا ما 
نتوانستیم حل کنیم یا نخواستیم؟ به نظر می رسد اراده ای برای حل 

این موضوع در کشور وجود ندارد.

در ابتدای جلسه دیروز،  قائم مقام وزیر صمت در امور 
بازرگانی وضعیت بازار میوه، روغن و شکر را با ثبات اعلام کرد. 
محمدصادق مفتح، با تاکید بر شرایط مناسب بازار میوه، گفت: در 
حال حاضر میوه با کیفیت مناسب و قیمت متعادل در حال توزیع 
است و طبق گزارش های میدانی، هیچ ازدحام جمعیتی در مراکز 
توزیع و عرضه وجود ندارد. قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی 
با اشاره به ایجاد شبکه توزیع مستقیم افزود: در مورد میوه شب 
عید هیچ کمبود و مشکلی وجود ندارد و بازرسی ها بر این بازار 
به صورت ویژه در حال انجام است؛ در مورد روغن نیز میزان 
تولید در کشور در حد مطلوب است. او با اشاره به افزایش قیمت 
جهانی روغن خام آفتابگردان و روغن پالم تصریح کرد: به منظور 
جلوگیری از قاچاق این کالا به خارج از کشور تمهیدات ویژه ای در 
نظر گرفته شده است. مفتح تعیین گروه های هدف و تامین کالای 
مورد نیاز آنها از طریق شبکه های توزیع موازی بازار را یکی از 
راهکارهای مناسب برای تنظیم بازار و جلوگیری از قاچاق روغن 
به خارج از کشور دانست و گفت: با استفاده از ظرفیت شبکه های 
موازی بازار، نه تنها اقلام مورد نیاز جامعه هدف تامین می شود، 
که با خروج نیاز آنها از بازار، مراجعه به بازار نیز کاهش می یابد. 
صبح دیروز همچنین، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از 
میدان میوه و تره بار آزادگان تهران بازدید کرد. عباس قبادی، در 
این بازدید با اشاره به اینکه قیمت میوه در میادین میوه و تره بار 
متعادل است، گفت: در روزهای آینده عرضه میوه به میادین 
میوه و تره بار افزایش می یابد و امیدواریم شاهد کاهش قیمت ها 
در بازار به واسطه این عرضه گسترده باشیم. معاون وزیر صمت 
در ضمن با اشاره به کمبود روغن در بازار افزود: برای جبران این 
کمبود، از روز یکشنبه روغن در سراسر کشور به صورت گسترده 
عرضه می شود. گفتنی است، در این جلسه وزیر صنعت، معدن و 
تجارت نیز گزارشی از اقدامات انجام شده برای تنظیم بازار ارائه 
کرد و گفت: »با توجه به حساسیت ایام عید و ماه مبارک رمضان، 
ذخیره سازی میوه و کالاهای اساسی به میزان مناسب انجام 
شده و با افزایش توزیع در روزهای آینده وضعیت بازار بهبود 
پیدا خواهد کرد.« وزیر جهاد کشاورزی هم در این نشست با 
بیان اینکه مهم ترین شبکه توزیع در کشور میادین میوه و تره بار 
هستند، گفت: »تمام مکان ها و فروشگاه های متعلق به وزارت 
جهاد کشاورزی در تمام استان ها در اختیار تولیدکنندگان است 
تا بتوانند محصولات خود را در بازار عرضه کنند. امیدوارم با 
توزیع مناسب مرغ در هفته جاری شاهد شکسته شدن قیمت ها 
و ایجاد آرامش در بازار باشیم.« در این جلسه، همچنین وزیر 
دادگستری از آمادگی کامل سازمان تعزیرات حکومتی در تمام 
استان ها خبر داد و گفت: »مجموعه ظرفیت سازمان تعزیرات 
حکومتی تا پایان ماه مبارک رمضان در اختیار تنظیم بازار است و 
همکاری های لازم از سوی این سازمان با وزارتخانه های صمت و 
جهاد کشاورزی انجام خواهد شد.« به گزارش خبرگزاری ایسنا، 
در ادامه این جلسه که رئیس کل گمرک، رئیس سازمان تعزیرات 
حکومتی، مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران، قائم مقام 
وزیر صمت در امور بازرگانی، روسای اتاق های بازرگانی و اصناف 
ایران، مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی، مدیرعامل 
شرکت پشتیبانی امور دام، مدیرعامل سازمان مدیریت میادین 
میوه و تره بار و مدیرعامل سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان نیز حضور داشتند، دبیر کارگروه ستاد تنظیم بازار 
گزارشی از دلایل افزایش قیمت برخی اقلام نظیر مرغ، تخم مرغ 
و روغن ارائه کرد و به تشریح اقدامات صورت گرفته برای توزیع 
گسترده میوه و کالاهای اساسی در میادین میوه و تره بار و سایر 

مراکز تعیین شده پرداخت.
 دستور جهانگیری به کارگروه 

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اینکه گاهی نحوه 
نامناسب توزیع کالا باعث اجتماع مردم و صف های طولانی برای 
دریافت کالا شده است، از کارگروه تنظیم بازار و دستگاه های 
مسئول در امر تولید و توزیع کالاهای اساسی و اقلام ضروری 
مردم خواست تدابیر و راهکارهای لازم را به کار گیرند تا با نحوه 
صحیح توزیع کالاها، مردم برای دریافت اقلامی همچون مرغ و 
روغن در صف معطل نشوند. اسحاق جهانگیری در جلسه کارگروه 
تنظیم بازار که صبح دیروز برگزار شد، با بیان اینکه دود اختلاف 
نظرها میان دستگاه های مختلف به چشم مردم می رود، گفت: 
امروز که به نظر می رسد فشارها و سختی ها رو به پایان است، باید 
تلاش کنیم برادرانه، همدلانه و با انسجام و وحدت اجازه ندهیم 
که فشارهای مضاعف و سختی های بیشتر بر مردم تحمیل شود. 
او با قدردانی از کارگروه تنظیم بازار و دستگاه های عضو این 
کارگروه، اظهار کرد: وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت، 

جهاد کشاورزی، دادگستری و نمایندگان سایر دستگاه های 
عضو کارگروه تنظیم بازار در طول سال ۹۹ مسئولیت سنگینی 
برعهده داشتند و بانک مرکزی نیز عملکرد مطلوبی در تامین 
ارز مورد نیاز کالاهای اساسی از خود نشان داد که لازم است 
از همه آنها قدردانی کنم. او با تاکید بر اینکه باید نسبت به 
تامین کالاهای اساسی در ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان 
حساسیت ویژه داشته باشیم، افزود: وظیفه و مسئولیت همه ما 
این است که کالاهای اساسی و اقلام مورد نیاز ایام عید نوروز و 
ماه مبارک رمضان با قیمت مناسب تامین و در اختیار آنها قرار 
گیرد. جهانگیری با بیان اینکه اولویت ها و سیاست های اصلی هر 
دولت متناسب با شرایط روز کشور تغییر می کند، خاطرنشان 
کرد: از سال ۱۳۹7 که آمریکا وارد جنگ اقتصادی با ایران شد،  
دولت تصمیم گرفت تامین معیشت مردم را در نخستین اولویت 
خود قرار دهد چرا که می دانستیم آمریکا تلاش دارد زندگی و 
معیشت مردم را با فشار و سختی مواجه کند، به همین دلیل همه 
امکانات دولت و کشور بسیج شد تا فشار کمتری بر زندگی مردم 
وارد شود. معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: در همین راستا 
یکی از سیاست های دولت تعیین ارز با نرخ ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومانی برای تامین کالاهای اساسی بود تا اقلام و کالاهای مورد 
نیاز مردم با قیمت مناسب در اختیار آنها قرار گیرد. این سیاست 
در مجموع موفق بود البته هر سیاستی ممکن است با حواشی و 
یا سوء استفاده هایی همراه باشد. او از همه دستگاه های اجرایی 
خواست همانطور که در سه سال اخیر با تمام ظرفیت برای 
کاهش فشار بر مردم وقت گذاشته اند، در این ایام نیز با تلاش 
هر چه بیشتر برای بهبود وضعیت معیشتی جامعه تلاش کنند. 
جهانگیری در ادامه با تاکید بر اینکه هر نوع صادرات رسمی و یا 
غیررسمی کالاهای اساسی ممنوع است، تصریح کرد: صادرات 
تمامی کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ تومانی تامین شده ممنوع 
است و استانداران باید به شدت با قاچاق اینگونه اقلام برخورد 
کنند. وقتی کالایی با قیمت ارز ۴۲۰۰ تومانی تامین می شود و 
قیمت ارز در بازار آزاد چند برابر این رقم است، طبیعی است که 
عده ای تلاش خواهند کرد تا از طریق قاچاق، این گونه کالاها را 
در کشورهای اطراف بفروشند. این گونه کالاها فقط برای ملت 
ایران با این قیمت ارز تامین شده و لازم است سازمان تعزیرات 
نیز برخوردی قاطع داشته باشد تا کسی جرات قاچاق کالاهای 
اساسی را نداشته باشد. معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به 
برخی گزارشات مبنی بر گرانی محصولاتی نظیر سیب و مرکبات، 
اظهار کرد: در جلسه ای که اخیرا با مجمع نمایندگان استان 
آذربایجان غربی برگزار شد، استاندار آذربایجان غربی تاکید 
داشت که به هر میزان که نیاز باشد سیب با قیمت مناسب در 
انبارهای استان موجود است. وقتی مردم این مطالب را می شنوند 
و می دانند که میزان تولید در کشور بالاست اما قیمت ها پایین 
نمی آید دلخور می شوند. او با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه 
مبنی بر وفور میوه در میادین میوه و تره بار با قیمت های مناسب، 
تصریح کرد: هنر مدیریت وزارت صنعت، معدن و تجارت باید 
این باشد که با توزیع گسترده میوه و کالاهای اساسی، شرایطی 
را فراهم کند که در هفته پیش رو و ایام عید نوروز این کالاها با 
قیمت مناسب در اختیار مردم قرار گیرد. جهانگیری افزود: البته 
گاهی حرف های ناروا در خصوص عملکرد کارگروه تنظیم بازار 
زده می شود اما نباید به دل بگیرید. شما برای مردم و خدا کار 
می کنید و نباید به اینگونه رفتارها توجه کنید. این روزها در تاریخ 
ثبت خواهد شد که در شرایطی که شما گرفتار جنگ اقتصادی 
بودید و برای کاهش فشار بر مردم تلاش می کردید، عده ای که 
مسئولیت خاصی هم نداشتند فقط به دنبال این بودند که چوب 
لای چرخ شما قرار دهند. او افزود: امروز شاهد بی انصافی ها از 
سوی مخالفان هستیم اما ما پذیرفته ایم که در شرایط سخت کار 
کنیم و باید مشکلات را به خاطر مردم تحمل کنیم. معاون اول 
رئیس جمهوری همچنین با اشاره به گزارش مدیرعامل سازمان 
مرکزی تعاون روستایی مبنی بر آمادگی توزیع کالاهای اساسی 
در ۱۴۰ مرکز در تهران و مراکزی متعدد در استان های مختلف، 
گفت: استانداران کشور در این مقطع هیچ وظیفه ای مهمتر از 
این ندارند که برای برگزاری مناسب ایام عید مردم تلاش کنند. او 
همچنین با اشاره به گزارش های ارائه شده در جلسه در خصوص 
دلایل گرانی مرغ، گفت: به نظر می رسد برخی ناهماهنگی ها 
میان دستگاه های اجرایی باعث گرانی مرغ شده که لازم است 
وزارتخانه های جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت و 
دادگستری گروه هایی را مشخص کنند تا نظارت مشترک بر 
فرآیند تولید و توزیع مرغ در استان های مختلف داشته باشند تا 
از ناهماهنگی های موجود جلوگیری شود. جهانگیری همچنین 

با تاکید بر ضررت تکمیل سامانه جامع تجارت و ثبت تمامی 
فرآیندهای زنجیره تجارت از سوی دستگاه های مختلف در 
این سامانه، خاطرنشان کرد: ایجاد و راه اندازی اینگونه سامانه ها 
کمک بزرگی برای سیستم مدیریتی کشور است. در گذشته 
وقتی فردی ارز دریافت می کرد، عملکرد وی قابل پیگیری 
نبود اما امروز به واسطه راه اندازی سامانه های مختلف، عملکرد 
دریافت کنندگان ارز در تمامی مراحل قابل بررسی و ارزیابی 
است. معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: در خصوص تصمیم 
مهمی که در دولت برای واردات،  بازارچه های مرزی و واردات 
برخی کالاهای اساسی و ضروری از کشورهای همسایه اتخاذ شد، 
لازم است استانداران و دستگاه های اجرایی همه تلاش خود را 
برای اجرای این تصمیم به کار گیرند. او به گزارش های ارائه شده 
در جلسه مبنی بر افزایش قیمت جهانی برخی مواد اولیه نظیر 
روغن خام پالم و روغن خام آفتابگردان که طی یک سال گذشته 
۱۳۵ درصد افزایش داشته است، تصریح کرد: گاهی افزایش 
قیمت کالاها به دلیل افزایش قیمت مواد اولیه تولید است که 
باید این موضوعات به شکل مناسب به اطلاع جامعه رسانده شود. 
جهانگیری افزود: در همین راستا برخی کشورهای تولیدکننده 
محصولات اصلی کشاورزی و غذایی به دلیل شرایط کرونایی، 
صادرات محصولات خود را به کشورهای دیگر محدود و یا ممنوع 
کردند اما به فضل الهی با تلاش های انجام شده، میزان واردات در 
سال ۹۹ بیش از میزان مصوب بوده است. جهانگیری خاطرنشان 
کرد: لازم است همه استانداران پای کار تنظیم بازار بیایند و با 
توزیع گسترده و مناسب کالاها و اقلام ضروری مردم در میادین 
میوه و تره بار و سایر اماکن توزیع کالا،  فضای روانی جامعه را آرام 

کنند تا مردم دغدغه ای نسبت به کمبود کالا نداشته باشند. 
 تاکید بر نظارت مستمر بر بازار 

معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: لازم است از هم اکنون 
تا پایان ماه مبارک رمضان نظارت مستمر بر وضعیت بازار وجود 
داشته باشد و فعالیت بازرسان و سازمان تعزیرات تشدید شود. 
البته اصناف همواره پشتیبان دولت بوده اند اما گاهی عده ای 
به دنبال سوء استفاده هستند که باید با تشدید نظارت ها از 
سوء استفاده و دلالی جلوگیری شود. جهانگیری با تاکید بر اینکه 
گمرک جمهوری اسلامی ایران باید هماهنگی لازم را از نظر 
تبادل اطلاعات با وزارت جهاد کشاورزی انجام دهد، گفت: دولت 
آمادگی دارد مصوبات مورد نیاز کارگروه تنظیم بازار را در اختیار 
این کارگروه قرار دهد و همه دستگاه های اجرایی مکلف هستند 

همراهی و همکاری لازم را با کارگروه تنظیم بازار داشته باشند.
 افزایش توزیع روغن 

وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز از استمرار افزایش توزیع روغن 
در بازار تا پایان ماه مبارک و استفاده از سامانه جامع تجارت در 
شبکه توزیع مرغ خبر داد. به گزارش شاتا، علیرضا  رزم حسینی در 
این جلسه گفت: دو  قلم کالای سیب و پرتقال به عنوان کالاهای 
پرمصرف این ایام مورد نظر وزارت صمت بود که با اقدامات صورت 
گرفته در این زمینه، شرایط عرضه این دو قلم کالا در بازار هم از 
نظر کیفیت و هم قیمت، شرایط مطلوبی است. وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، با تاکید بر اینکه وزارت صمت تنها مسئول تنظیم بازار 
کالاهایی است که یارانه از دولت دریافت می کنند، گفت: طبق 
قانون، وزارت صمت تنها مسئول قیمت گذاری کالاهایی است که 
از یارانه دولتی برای تامین و تولید استفاده می کنند و با توجه به 
حساسیت بازار شب عید، مانند سنوات گذشته نسبت به تنظیم 
بازار میوه شب عید اقدامات لازم صورت پذیرفت و حدود ۴۰ هزار 
تنُ میوه برای این ایام خریداری شد. رزم حسینی با بیان اینکه 
محموله میوه ها با توجه به اعلام نیاز هر استان، به مقصد مورد 
نظر ارسال شده است، آغاز توزیع میوه های خریداری شده را ۲۵ 

اسفند ماه اعلام کرد.
 استفاده از سامانه جامع تجارت 

او در ادامه بازار تخم مرغ را آرام توصیف کرد و گفت: در 
خصوص بازار مرغ با توجه به تجربیاتی که وجود دارد، به نظر 
می رسد استفاده از سامانه جامع تجارت می تواند در ایجاد آرامش 
در بازار بسیار کمک کننده باشد. وزیر صمت با تاکید بر اینکه این 
سامانه 7۰ درصد کارآمد است، تصریح کرد: اگر بتوان ترتیبی 
اتخاذ کرد که عرضه مرغ در این شبکه صورت بگیرد کنترل 
و تنظیم بازار مرغ بهتر خواهد شد و ان شاا... برای ماه مبارک 
رمضان، شاهد آرامش در این بازار خواهیم بود. رزم حسینی در 
بخش دیگر صحبت های خود به افزایش ۲۵ درصدی توزیع روغن 
در دو ماه گذشته اشاره کرد و گفت: در بحث نظارت با توجه به 
شرایط موجود به نظر می رسد به رغم بازرسی های مستمر، جرایم 
بازدارنده نیست و باید در این زمینه بررسی هایی لازم انجام شود.

جهانگیری در جلسه کارگروه تنظیم بازار:

مردم نباید در »صف« معطل شوند

آرمان ملی: طی روزهای گذشته بازار کالاهای مصرفی در نابسامانی به سر می برند و درحالی که اکثر این بازارها در رکودتورمی گرفتار آمده اند، آمارها از کاهش 35 درصدی 
تقاضا برای مواد غذایی حکایت دارند. به همین منظور، روز گذشته جلسه کارگروه تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس جمهوری و با حضور وزرای صمت و جهاد کشاورزی، 
معاونان دو وزارتخانه و دیگر مسئولان مربوطه برگزار شد. از آنجایی که هراس از کمبود کالاهای اساسی سبب شده تا طی سال جاری در چند نوبت شاهد تجمع مردم و تشکیل 
صف های طویل برای خرید کالا باشیم، اسحاق جهانگیری- معاون اول رئیس جمهوری- هم در جلسه دیروز به این مهم اشاره داشت و در این باره با بیان این مطلب که گاهی 
نحوه نامناسب توزیع کالا باعث اجتماع مردم و صف های طولانی برای دریافت کالا شده است، از کارگروه تنظیم بازار و دستگاه های مسئول در امر تولید و توزیع کالاهای اساسی 

و اقلام ضروری مردم خواست تدابیر و راهکارهای لازم را به کار گیرند تا با نحوه صحیح توزیع کالاها، مردم برای دریافت اقلامی همچون مرغ و روغن در صف معطل نشوند.

    موضوع مسکن در قالب طرح های فانتزی حل نمی شود 

  مسئولان از عرضه گسترده کالاهای اساسی خبر دادند 


